


ВСТУП  
 
 
 
 
 
 
 

ЕКСТРИМАЛЬНА ХРЕСНА ДОРОГА для 
багатьох стала ідеєю на життя. Способом 
творчої праці над собою. Дорогою виходу 
зі старого життя і початком нового. 

 
Виходячи сьогодні на цю дорогу обіцяй собі: 
змінюся! Не думай про те, що це має стати 
швидко, або, що буде занадто важко, або що 
мусиш. Вийди з місця, яке знаєш до місця, яке 
відкриєш. Від себе якого знаєш до себе іншого, 
зміненого. Вийди, щоб знайти кращий час. 
Шукай кращого себе.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
*Дорога прекрасного життя 



СТОЯННЯ 1 
 

 

ІСУСА 
ЗАСУДЖЕНО 
 

НА СМЕРТЬ 
 
 
 
 
 
 

Була звинувачувачем, суддею і 
прокурором в одному. 

 
Юлія , вчитель  
Двадцять років в мене була 
проблема з певною особою. Не 
вдаюсь до сварок, тому не було 
скандалів. Але наші відносини були 
завжди з претензіями і постійними 
образами. Я вирішила цілком 
змінити тактику. Моїм завданням 
було знайти в цій особі щось добре. 
Відчувала себе металошукачем. 

 
 
Знаходила найменший 
доброзичливий жест чи слово. 
Уважно спостерігала і 
зрозуміла, що я зовсім не 
знаю цієї людини.. Не слухала 
уважно, бо і так знала, що 
скаже. Так легко було мені 
оголосити вирок в цьому 
одноосібному складі суду. 
Була звинувачуванем, суддею 
і прокурором в одному. 
Переломним моментом стала 
спільна праця. Якось нам 
випало спільно 
організовувати корпоративний 
захід. Виявилося, що її 
енергійність дуже вдало 
поєднується з моєю 
майстерністю. Разом ми 
перемогли. 
 
Чуттєвість з’являється тоді, 
коли я починаю слухати. 
 
того що маю я, вистачить 
тільки захотіти. 

 
 
 
Петро, директор з продажу 
Постійно вчусь бути 
чуттєвим, адже для чоловіків 
це відчуття не дуже 
природнє. Завжди думав, що 
люди можуть досягти того 
що маю я, вистачить тільки 
захотіти. Коли мене хтось 
просив про допомогу чи коли 
помічав проблеми – не знав 
що робити.  
Питав себе: Чому людина 
сама собі не дає ради ? В 
результаті я нічого не 
робив. Я втікав.  
Перелом настав тоді,коли я 
стикнувся з дуже важкою 
ситуацією близької людини. 
Пам’ятаю цю зустріч . Не 
знав, що зробити. Довго 
шукав в голові вирішень. Аж 
в певний момент я просто 
став слухом. Питав, щоб 
підтримувати розмову, але 
переважно слухав. Завдяки 
цьому дуже багато почув і 
пізнав важливу мені людину 
наново. 

 
 
 
 

Це був перелом в моїй 
дорозі до чуттєвості.  
Зрозумів, що чуттєвість не є 
моїм бажанням допомогти . 
Чуттєвість з’являється тоді, 
коли я починаю слухати, з 
чим бореться інша сторона. 
Коли перестаю порівнювати.  

 
 
 
 
 
 
Один же з книжників, що чув їхню 
суперечку, а й бачив, як він їм 
добре відповів, підійшов і спитав  
його : “Яка перша з усіх 
заповідей?” Ісус відповів :”Перша- 
Слухай Ізраїлю!.. 
Мк12 28:29 
 
Ісусе, Тебе не вислухали, лиш 
засудили . Не хотіли пізнати , а 
тільки осудити . Ти не зробив 
нічого злого , просто був іншим , не 
таким яким хотіли Тебе бачити . 
Ісусе, навчи мене відкритості! 
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ІСУС 
БЕРЕ НА СЕБЕ 
ХРЕСТ 
 
 
 

Знаю, що певне 
віддання, жертвування 
собою і відповідальність 
дуже розвивають . 

 
Павло, підприємець 

 
Моя кар’єра почалась відразу після 
закінчення школи. Через 2 роки 
роботи продавцем, я став 
заступником керівника магазину . 
Мені було 21 рік . Великі зміни та 
виклики в житті . Одного разу 
пам’ятаю як спав в комірчині 
магазину, щоб закінчити всі справи. 

 
 
Не хотів зранку витрачати час 
на доїзд , залишався, щоб 
більше попрацювати . Це було 
свого типу віддання себе . 
Працював для свого 
майбутнього , оплачувалось це 
непогано. Здобував досвід , 
цінні знання, які міг передавати 
іншим працівникам . Через 
декілька місяців я ризикнув. Був 
претендентом на заступника 
керівника в іншому досить 
великому магазині. Нові 
продукти , стандарти ,навчання 
,прийняття на роботу 
працівників . Підійшов до цього з 
амбіціями , адже я прагнув 
власного розвитку. Не скажу, що 
було легко, але я бачив ,що 
будую свою кар’єру.  
А менш ніж 2 роки , я зважився 
на наступний стрибок . Робота 
забирала багато часу , 
перестав займатися спортом , 
нездорово харчувався , 
відчував себе погано. Зрозумів 
, що ця робота щось в мене 
забирає. 

 
 
 
Дістав на той час пропозицію 
роботи від знайомого на гуртівні 
меблів . Піднімання важких 
меблів , кожного дня по кілька 
тон . Важкий фізичний стан, 
важка праця і менша зарплата . 
Але мотивацією до такого типу 
роботи стали можливість 
нового досвіду , покращення 
фізичного стану і збільшення 
вільного часу . Багато знайомих 
сприймали це як крок назад . 
Але я вирішив , що ввійду в  
новий ритм життя і буду 
віддавати себе так, щоб це 
було добре в плані роботи і для 
свого фізичного стану. З часом 
моє тіло почало змінюватись , 
ну і насамперед я претендував 
на місце заступника голови 
гуртівні . Непогана офісна 
атмосфера , ціль досягнуто , 
тому що зробив постанову не 
працювати так довго. Але з 
повною відповідальністю я 
виконував свої обов’язки , щоб 
бути поміченим і оціненим . 

 
 
 
Зараз з успіхом займаюсь 
власним бізнесом . Я ціную минулі 
часи і знаю, що певне віддання , 
жертвування собою і 
відповідальність дуже розвивають  
. Вони формують нашу гнучкість, 
але також будують сприйняття 
нас. І з цим легше отримати 
роботу, підвищити зарплату чи 
аванс . Можна багато чого досягти 
та легше є рухатися в цьому світі.  

 
 
 
 
Ісусе , Твої 33 роки життя . Лише 
стільки чи аж стільки? В день ти 
навчав, а вночі молився . Одного 
разу ти заснув від втоми в човні , 
коли навколо була буря . Ісусе, 
не дозволь мені марнувати свого 
життя . Вдавати, що живу 
доглядаючи за лінню . Допоможи 
мені віддати себе . Хочу 
повноцінного ,правдивого життя . 
Ісусе , будь зі мною.. 
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ІСУС 
 

ПЕРШИЙ 
РАЗ ПАДАЄ  

ПІД ХРЕСТОМ 
 
 
 

В мовчанні , в своєрідній 
порожнечі , я вирушив в 
далеку подорож , з якої ніколи 
не повернуся таким як був . 

 
Томек , монах. 

 
Протягом останніх семи років я 
провів близько 100 днів у 
самотності та тиші . Кожен з тих 
днів мав на меті пізнати більше 
Бога та себе самого. Перші дні 
приносили зцілення у відносинах з 
батьками і перенесення їх на 
вищий рівень. 

 
 
Через кілька місяців , під час 
наступного моменту мовчання 
,я вирішив залишити свій  
спосіб життя і спробувати 
новий шлях у монастирі. 
Наступні дні приносили все 
нові відкриття і виклики. В  
мовчанні , в своєрідній 
порожнечі , я вирушив в 
далеку подорож , з якої ніколи 
не повернуся таким як був.  
Незважаючи на те, що я 
залишаюсь на тому ж місці, я 
почуваюсь як мандрівник, який 
відкриває нові землі. . Останні  
8 днів, в цілковитому мовчанні, 
мали нове відкриття . Це був 6 
день , приблизно 4 година  
ранку . Я прокинувся і не міг 
заснути , вирішив вийти на  
свіже повітря . Була сяюча ніч ,  
повівав легкий вітер  
,відчувався легкий холод . 
Неподалік стояв невеликий 
костел , який мене вже з  
певного часу цікавить . 

 
 
 
В момент, коли вдивлявся в  
нього серед проникаючої тиші 
почав відчувати незнану мені 
ніколи раніше присутність Бога  
. Бога, який не є десь там 
далеко на небі , чи навіть в 
костелі . Це Бог який 
знаходиться в мені , так 
близько . І може тому мав 
проблеми , щоб Його там 
знайти. Бога який присутній 
не тільки зараз , але був зі 
мною завжди , все моє життя . 
Особливо тоді , коли було 
важко . Ця подія змінила мене 
повністю . Потім шукав  
підтвердження своєї цінності в Ісусе, Ти впав під тягарем хреста . 
інших . Тоді я почав будувати Хоч був в оточенні людей , це була 
себе і свої відносини , Твоя самотня дорога . Твій тягар , 
опираючись на правду . Я Твоє терпіння , Твоя місія . Твоя 
народився наново , маю власна дорога . Ісусе, навчи мене 
справжнє життя . на самоті приймати власні рішення 
 . Допоможи мені жити в правді.. 
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ІСУС 
ЗУСТРІЧАЄ  

СВОЮ МАТІР 
 
 
 
 

Вчимося бути щасливими 
щастям близьких, котрі 
втілюючи свої прагнення 
переступають наше розуміння. 

 
Маргарита з сім'єю 

 
Марія бачить свого сина на хресній  
дорозі – а я бачу її. Я також є 
матір'ю. Уявляю собі її страждання. 
Нам, матерям, жінкам, легко писати 
сценарій собі в голові, як  
ощасливити близьких нам людей. 
Як їх вберегти перед небезпеками,  
труднощами і стражданнями. 

 
 
 
Звісно для їхнього добра. 

Скільки разів чули «Для твого 
добра – Ти повинен/повинна 
зробити ….»  
Пам'ятаю, як мій чоловік 
після своєї першої самотньої 
Екстремальної Хресної 
Дороги сказав, що хоче 
пройти сам всі доступні 
маршрути. Один раз на 
місяць нічна подорож. Я 
прийняла його ідею, бо в цей 
же час йшли інші люди. Але 
коли він мав йти сам, уява 
розказувала мені про 
небезпеки, що його 
зустрінуть.  
В цей час я працювала над 
собою, тренувала оптимізм і 
вміння говорити –ТАК. Тож я 
погодилась. З кожним 
наступним місяцем, з кожною 
подорожжю, мої страхи 
зменшувались, а чоловік 
зміцнювався. Кожного разу 
повертаючись іншим. 

 
 
 
Це позитивно впливало на 
нашу сім'ю. З цього часу 
замешкали в мені спокій і 
відкритість на різні прагнення 
чоловіка, наприклад самотню 
велосипедну подорож - 700 км 
на море. Знайомі не розуміли. 
Подруги вважали, що я 
переживаю внутрішню 
трагедію. Друзі чоловіка не 
розуміли, як він може 
залишити мене саму з трійкою 
малих дітей.  
Така відкритість на потреби 
кожного з членів родини 
стала в нас природньою. Я 
їжджу на курси, з'їзди жінок, 
реалізую свої виклики. Наші 
діти мають свої мрії, котрі 
ми поступово втілюємо  
в життя – виїзд до столиці, 
здобуття гірського щиту, 
канікули на морі…. Наше 
життя прикрасилось 
кольоровими барвами і 
стало щасливішим. 

 
 
 
 

Вчимося бути щасливими – 
щастям близьких, котрі 
втілюють свої прагнення, 
переступаючи наше розуміння.  
І ми зовсім не повинні 
робити всього разом.  

 
 
 
 
 
 
Як же станеться це, коли мужа не 
знаю? (Лк 1:34) Маріє, це був 
початок відкриття твого серця на 
Тобі невідоме. Бог говорить: «Бо 
ваші думки не Мої це думки» (Ісая 
55:8). Маріє, якою ж ти повинна 
була бути відкритою, щоб помістити  
в собі цю незвичайну дорогу, 
котрою пішов Твій син. Сьогодні 
допоможи нам, щоб ми вміли 
приймати відмінності наших 
близьких і раділи їхньому щастю. 
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СИМОН 
З КИРИНЕЇ 
ДОПОМАГАЄ 
 

ІСУСУ НЕСТИ  

ХРЕСТ 
 

Вслухаючись в потреби жінки, я 
зрозумів, що ми ступили на 
новий етап подружньої любові. 
Я не боюся віддати, щоб моя 
дружина отримала. Це 
найкращий час мого життя. 

 
Петро, чоловік і батько 
двох дітей  
Я думав, що подружня любов, 
полягає в тому, щоб ми вміли 
домовлятися і добре 
виховували наших дітей. 

 
 
 
Після 5 років шлюбу, я заново 
відкриваю, що означає 
подружня любов. Коли кілька 
місяців тому моя дружина 
повернулася на роботу після 
народження другої дитини, ми 
почали багато говорити про її 
професійний розвиток. Я 
зрозумів, що професія лікаря 
дуже відрізняється від моєї 
офісної праці, де я маю 
хорошу атмосферу і дуже 
добру посаду. Дружина 
багаторазово підкреслювала, 
що хотіла б розвиватись і 
значно підвищити свою 
кваліфікацію. Однак, це 
вимагало змін в 
функціонуванні нашої сім'ї.  
Я повинен був 
переорганізувати своє 
активне життя, щоб проводити 
час з дітьми, коли жінка буде 
довше на роботі чи на нічному 
чергуванні. Це був 
переломний момент. 

 
 
 
Ця ситуація розвпочала в 
мені внутрішню революцію. 
Так, як Симеона, котрий 
допомагав нести Ісусові 
хрест. Змушений до цього – 
міг збунтуватися або 
постаратися якнайкраще 
допомогти. Вслухаючись в 
потреби дружини, я зрозумів, 
що розпочався наш новий 
етап подружньої любові. Я не 
боюся втратити, щоб моя 
жінка отримала. Це 
найкращий час в моєму 
житті. Люблю дивитися на 
блиск в очах моєї коханої, в 
яких видно бажання і 
професійне залучення. Я 
спраглий її успіхів. Ніколи не 
міг подумати, що так можна 
любити. Одночасно вдалося 
мені переорганізувати свій 
стиль життя. 

 
 
 
 

Я не відмовлявся від своїх 
бажань, суспільного 
ангажування чи професійного 
розвитку. Просто працюю по 
іншому ніж було до того, багато 
оптимізую, а ігри з дітьми такі ж 
розвиваючі як і ділові зустрічі. 

 
 
 
 
 
 
 
Ісусе, Ти вчив заповіді взаємної 
любові. З тих часів давання 
перестало бути ідеалом любові. 
Стала ним взаємність. Не потрібна  
й тепер самодостатність. Кращою є 
взаємність. Чимось натуральним 
було з'єднання Твоїх і Симеона сил 
в несінні хреста. Взаємність. Ісусе, 
відкрий мене на справжню любов у 
взаємності. 
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СВЯТА 
ВЕРОНІКА  

ВИТИРАЄ 
 

ІСУСОВІ 
ОБЛИЧЧЯ 
 
 
 
 

 
Я дуже хотіла бути найкращим 
слухачем і особою з якою 
можна говорити на різні теми. 

 
Івона, медичний аналітик 

 
 
 
Від давна я старалася 
працювати над тим, щоб 
помічати потреби інших. 
Називаю цю працю 
«тренуванням уваги». Коли я  
закінчувала навчання, то 
познайомилась з пані 
Барбарою. В неї жила моя 
однокурсниця. Пані Барбара  
була професором 
Ягелонського університету на 
пенсії.  Коли ми зустрічались,  
я любила її слухати. Вона 
мені розказувала про себе, 
свої захоплення, про науку, 
наприклад, про квантову 
фізику. Коли моя подруга 
переїхала, пані Барбара 
залишилася сама в великому 
будинку. Я вирішила, що буду 
її відвідувати 1-2 рази на 
тиждень, іноді допомагати з 
покупками. Перш за все 
слухати і розмовляти з нею. 

 
 
 
Це було хороше тренування 
для мене. Перед зустріччю я 
іноді повторювала фізику. Я 
знала, що ті дві години в 
тижні означають для нас обох 
дуже багато. Я дуже хотіла 
бути найкращим слухачем і 
особою, з якою можна 
говорити на різні теми. І так 
впродовж 3 років я 
відвідувала пані Барбару. Це 
не були лише хвилини 
вислуховування, але і 
допомога під час 
незапланованого 
перебування в лікарні. Знаю, 
що я появилася в неї в той 
час, коли вона цього 
найбільше потребувала. А я 
відірвалася від своїх потреб. 
Слухаючи її, працюючи з нею, 
я змінила себе. Цим я 
завдячую тій жінці. Дякую, 
Вам. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ісусе. Ти був вчителем. Ти міг 
просто говорити. А однак: в домі 
Марії і Марти, в Симеона, Фарисея, 
чи під час спроби каменувати жінку  
– Ти почав слухати. Так як і під 
час справжніх зустрічей, Ти 
обмінювався думками. Ти будував 
відносини, дружбу. І нас сьогодні 
навчи справжніх, глибоких дружніх 
відносин. 
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ДРУГЕ 
ПАДІННЯ 

 
 
Тренування ми розпочали 
ще взимку, щоб виступити у 
вересні. Щоб ми були сильні  
й еластичні, на 
тренуваннях були 
елементи вправ з карате. 

 
 
 
Надзвичайно приємно були 
чути, що ми ідеально  
згуртовані, швидкі й спокійні...  
Що ми обійшли багато інших  
команд. Дотепер пам'ятаю, 
що не варто скаржитись. 
Тому що перемога, навіть в 

ІСУСА 
 
 
 
 
 
 

Перемога навіть в малій справі 
може бути віднесена до 
великого стилю. 

 
Володимир, проектний менеджер 

 
Коли мені було 15, я зміг потрапити  
в пожежну службу в рідному селі. 
Працювала там людина, яка 
насправді багато зробила для нас, 
тоді зовсім юних. Він 
запропонував приготувати нас до 
районних змагань. 

Влітку прийшов час для 
інтервального тренування. 
Ми - провінційні аматори. 
Конкуренція була для нас 
великою справою. Ми 
прагнули лише перемоги. 
Мене підхопила тренерська 
завзятість . Я викладався на 
всі 100 відсотків - тому став 
лідером команди. Ніколи не 
нарікав й це сформувало 
мою психіку.  
Пам'ятаю день перемоги: 
наша команда 15-річних 
хлопців підійшла до 
переможців у категорії 
старших, серед яких були 
й професійні пожежники. 

 
найменшому простежується 
на великому шляху. Без 
нарікань, без акцентування 
лише на проблемах. З 
позицією, що там, з по іншу 
сторону наших труднощів 
чекає перемога. 

 
 
 
 
 
 
 
Надзвичайно приємно були чути, 
що ми ідеально згуртовані, швидкі  
й спокійні... Що ми обійшли багато 
інших команд. Дотепер пам'ятаю, 
що не варто скаржитись. Тому що 
перемога, навіть в найменшому 
простежується на великому шляху. 
Без нарікань, без акцентування 
лише на проблемах. З позицією, 
що там, з по іншу сторону наших 
труднощів чекає перемога. 
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ІСУС 
 

ПОТІШАЄ 
ПЛАЧУЧИХ  

ЖІНОК 
 
 
 
 

Вдалося мені зрозуміти, що те, 
що я відчуваю, саме в собі не є 
ні злом, ні добром. Це лише 
інформація. Її потрібно зрозуміти 
й вирішити що з нею зробити. 

 
Анна, Лікар  
Емоційність - це велика сила. Варто  
вміти її добре використовувати. 
Коли уявляю собі сцену зустрічі 
Ісуса з плачучими жінками, то 
складається враження, що вони 
насправді не вміли ридати. 

 
 
 
В школі я мала вчительку, яка 
на мій погляд - радше не 
дозволяла своїм емоціям 
випливати наверх, не 
пробуючи їх ближче пізнати й 
пропрацювати. Атмосфера на 
занятті залежала від її 
настрою, який був 
непередбачуваний й зовсім 
незалежний від нас.  
Відразу, коли вона заходила 
в клас ми могли побачити 
якою вона буде цього разу - з 
прикрими коментарями щодо 
нас чи усміхнена й сповнена 
надії і спокою.  
Вивчення її предмету 
давалось нам погано; 
"нагороди" й "покарання" 
зустрічали нас незалежно 
від приготування до занять 
чи поведінки. В старших 
класах в мене є зовсім інший 
досвід постави вчителя. В 
жодному випадку не можна 
сказати, що вона не була 
емоційна, що була завжди 
мила й усміхнена. 

 
 
 
Однак, ми її любили й 
довіряли. Завдяки цій людині, 
наш клас брав участь в 
багатьох додаткових заняттях  
- конкурси групові й 
індивідуальні, створювали 
власні газети, класні свята. 
Також були зустрічі у 
вчительки вдома, на котрі 
кожен з нас мав щось 
принести. Вона була щира і 
правдива. Разом з нами 
раділа й сумувала. Говорила 
те, що думає тоді, коли було 
це для нас хороше, так і 
прикре. При тому вона була 
так по-материнськи 
турботлива. В результаті, цей 
рік був для мене найбільш 
інтенсивним і плідним 
періодом усього часу 
перебування у школі. Я довго 
втікала від своєї емоційності, 
боячись її деструктивного 
впливу. 

 
 
 
 

Тепер я неустанно вчуся її 
освоювати; розпізнавати свої 
почуття й шукати причин. 
Вдалося мені зрозуміти, що те, 
що я відчуваю, саме в собі не 
є ні злом, ні добром. Це лише 
інформація. Її потрібно 
зрозуміти й вирішити що з нею 
зробити.  

 
 

 
Ісусе! Попри те, що в релігійних 
фільмах Тебе показують як 
нерухому мумію, Ти ж був подібний 
до нас у всьому. Також своєю 
емоційністю. Тільки зараз видно як 
ти вмієш її контролювати: радість 
любові в Кані. співчуття в 
присутності сестер Лазаря. Й, 
насамперед, контрольований гнів у 
святині. Гнів, котрий був пророчим 
знаком, символічним. Ісусе, будь 
нашим чемпіоном в освоєнні 
емоцій. 
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ТРЕТЄ 
ПАДІННЯ  

ІСУСА 
 
 
 
 

Падаю, але встаю, витираю 
коліна й йду далі. Неодноразово 
болить, важко, але це не привід 
здаватися. Переможцем не 
народжуєшся, а стаєш через свої 
вибори - на початку дрібні. 

 
Наталя, проектний менеджер 

 
Чому Ісус встає після третього 
падіння? Я думаю, що такі речі не 
трапляються просто так. 
Потрібно тренуватись. Щоденно. 

 
 
У віці 39-ти років, після 
народження третьої дитини, 
я зовсім не мала часу ходити 
в спортзал, тому почала 
бігати. Спонтанною я 
записалась до проекту де 
треба приймати різні виклики 
- щоденна пробіжка на 
визначену відстань й за 
певен час. Першого місяця 
потрібно було подолати 2 км 
щоденно. Шкода мені було 
часу на ходьбу, тому я 
відразу побігла. Після 
подоланої відстані я думала 
що впаду з немочі. Але я не 
піддалася й наступного дня 
знову вирушила. З кожним 
місяцем дистанція 
збільшувалась й з'явились 
часові обмеження. Я бігла, 
попри те що не могла. В дощ, 
в мороз, з хворим коліном, з 
початковими інфекціями, 
попри проблеми зі шлунком. І 
так 218 днів. 

 
 
 
До того моменту, поки я не 
захворіла. Лікар призначив 
антибіотики й сказав лежати.  
Я послухалась. Не закінчила 
свого виклику... Це було 
падіння, яке страшно боліло. 
Але я дала собі слово, що 
знову почну бігати. Сьогодні 
я маю за собою 462 дні 
щоденного бігу. В тому часі я 
знову підійшла до річного 
бігового виклику. В останні 
місяці я бігала 7 км; на 
останньому етапі що другий 
день я мала пробігти 10 км за 
годину. І я змогла. Я одна з 
тих 2% людей, які закінчили. 
Навіщо я це все пишу? Бо 
зауважила, що моя залізна 
бігова відповідальність 
зміцнила мій підхід до всього.  
Я не здаюсь так легко, шукаю 
вирішення ситуацій. Поразка 
не є для мене остаточною. 

 
 
 
 

Падаю, але встаю, витріпаю 
коліна і йду далі. Неодноразово 
болить, є тяжко, але це не 
привід здатися. Переможцем 
не народжуєшся, а стаєш через 
свої вибори - на початку дрібні.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ісусе! Ціле Твоє життя... День за 
днем... Кожна мить творила Тебе. 
Так Ти відкривав свою місію, 
майбутнє. Й одночасно працював 
над собою, щоб подолати всілякі 
труднощі. Коли треба було, Ти був 
готовий. Ісусе, візьми нас на 
підготовчий тренінг, який приведе 
до правдивого життя. 
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КАТИ 
ЗДИРАЮТЬ 
 

ОДЯГ З 
ІСУСА 
 
 
 
 

Здерта одіж. Залишилася 
оголеність. Немає чим 
прикритися. Немає порятунку 
від того, що інші бачать твою 
повну безпорадність. 

 
Моніка, психолог  
Це була лекція фізики, я сиділа в 
останньому ряду під стіною. 
Відразу після дзвінка прочитала 
повідомлення від мами і вибігла 
з класу. 

 
 
Батьки вирішили 
розлучитися. Втекла, щоб 
ніхто не бачив моїх сліз. Я 
ще не знала тих людей, і 
останнє що мені хотілося 
відкрити перед ними свій 
біль. Мені було 16 років, коли 
розвалився добре відомий 
мені світ. Тоді я почала 
навчання в ліцеї, в цілком 
новому місці, далеко від 
дому, який руйнувався. Біля 
мене не було нікого 
дорослого, на кого можна 
було би спертися чи 
отримати підтримку. Від 
батьків я вже цього отримати 
не могла. Пам’ятаю, те 
відчуття великої 
безпорадність. Я не мала 
впливу на рішення, що 
забрало в мене безпечне 
дорослішання. До цього 
самотність і враження, що 
ніде сховатися, чим 
прикритися. Почувалася так, 
наче в мене забрали одяг. 

 
 
 
Здавалося, що всі 
знають... Що кожен хто на 
мене дивиться може 
прочитати мене, як 
відкриту книгу, прочитати 
цю драматичну історію.  
Кілька років після цього, я як 
аніматорка на реколекціях  
проводила зустріч у групах. 
Одна дівчинка не мала 
Святого Письма, тож 
позичила їй своє. В певний  
момент зауважила її  
зворушення. Кілька днів після  
того вона наважилася 
сказати, що відкрила мою  
нотатку в одній із книг і 
стрілку з написом 
«розлучення батьків». Як 
виявилося, вона також  
боролася з такою 
проблемою. Перед виїздом 
на реколекції батьки 
повідомили її що  
розлучаються. Вона, як і я 
раніше, не мала кому про це  
сказати. 

 
 
 
 

Страх паралізував перед 
висміюванням. Я зробила 
те, що колись зробили мої 
друзі: оточила її мовчазною 
турботою. Без зайвих 
коментарів, оцінювання і 
втішання, просто була з нею.  

 
 
 
 
 
Ісусе, Ти заспокоїв шторм на озері, 
але дозволив щоб з Тебе здерли 
одяг. Ти був сильним. Ти міг 
мертвих повертати до життя. Але 
дозволив, щоб Тебе принизили. А 
може все було зовсім навпаки. Ти 
погодився, щоб люди відкрили 
правду про Тебе. Щоб побачили 
ким насправді Ти є. Вже не у славі 
Вербної Неділі, але у приниженні 
на хресті. Ісусе, хочу бути ближче 
до Тебе, поряд з Тобою. 
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ПРИБИВАЮТЬ 
ДО ХРЕСТА 
 
 
 
 

В мене була мрія – дитина не 
повинна мене обмежувати, але 
розвивати. В очікуванні на неї, з 
радістю уявляв собі, як разом 
підніматимемося на вершину. 
Стоїмо на горі і дивимося на 
лінію горизонту. 

 
Мартин, науковець, фізіолог 

 
Коли ми з дружиною поділилися зі 
світом радісною новиною, що скоро 
станемо батьками, до нас почали 
приходити різні повідомлення. 

 
 
Люди співчували нам, «тепер 
все, що хороше закінчиться», 
тому що на світ прийде наша 
дитина. Це також мав бути 
для мене кінець гір. Кільки 
років тому вони стали для 
мене великим захопленням,  
я підкоряв з кожним разом 
складніші вершини, між 
іншим тричі піднявся на 
Матергорн. Тепер я маю 
стати батьком, а на думку 
інших це мало стати кінцем 
мого захоплення і свободи. 
Але в мене була мрія – 
дитина не повинна мене 
обмежувати, але розвивати. 
В очікування на неї, з радістю 
уявляв собі, як разом 
піднімаємося на вершину. 
Стоїмо на горі і дивимося на 
лінію горизонту. Прагнув 
показувати їй мій гірський світ 
і відкрити красу, яка мене 
зачарувала. Якби я тоді, 
перед народженням першої 
дитини, про це сказав людям, 
на мене б дивилися з жалем. 

 
 
 
Але прагнення мають велику 
силу, якщо пробуємо за ними 
іти. Після народження 
дитини, щоб проводити з 
нею більше часу і мати 
можливість тренуватися я 
придумав спеціальні вправи. 
Наприклад, присідання 
виконував разом з дитиною, 
вона сиділа на моїх колінах а  
я тренувався. Для неї це 
зближення і віддалення було 
гарною грою, а для мене - 
тренування. Від початку також 
робили сімейні походи в гори. 
Спочатку в трьох, а після 
народження другої дитини в 
чотирьох. Пройшло кілька 
років. Якось ми спускалися з 
гір, я, дружина і наші діти – 
п’ятилітній син і дволітня 
дочка. Було вже темно. На 
головах у нас були ліхтарики, 
а над нами було зоряне небо. 
По дорозі ми зустріли 
знайомих, які колись 
пророкували нам «кінець гір» і 
хорошого життя. 

 
 
 
 

Вони не знали, що перші 
походи в гори ми робили ще 
коли молодшій дитині було 
6 тижнів. А відтоді ще кілька 
десятків походів минуло. 
Молодша дочка досі питає: 
Коли ідемо в гори?  

 
 
 
Ісусе, тебе прибили до хреста. 
Обмежили твої рухи, Твої 
можливості. Але не могли забрати  
в Тебе свободи. Ти все ще так 
само міг любити. Міг будувати 
відносини і розмовляти під хрестом 
з матір’ю. Ти все ще міг багато. А 
нам здається, що обмеження 
можливостей замінюється в 
обмеження свободи. Стаємо 
невільниками своїх уявлень про 
брак можливостей. Ісусе, 
допоможи нам забути про те, що 
щось може не вийти. І відкрий 
перед нами світ свободи. Свободи 
до любові. 
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ІСУС 
ВМИРАЄ  

НА ХРЕСТІ 
 
 
 
 

Відкрив, що вибираючи ризик, я 
насправді ризикую. Але тільки 
ризикуючи, можу змінити себе. 

 
Мартин, інженер 

 
Матергорн - це гора, про яку я 
завжди мріяв, це символ. Висота 
4478 м і 1400 м над рівнем моря. 
Ідентифікую її зі зміною мого життя.  
Я поїхав на цю гору в тому році 
коли змінив роботу і дуже 
заангажувався в неї. А також коли 
став батьком. Виїзд в Альпи 
місяць після народження дитини 
обурило багатьох. 

 
 
З кожної сторони чув сумніви, 
образливі коментарі і спроби 
затримати мене вдома.  
Дружина в мене вірила. 
Піднімаючись на Матергорн я 
вибрав ризик, знаючи що 
похід в гори мене змінить. 
Підйом на цю вершину не був 
легкий, однак в моїй пам’яті 
назавжди залишиться 
ситуація під час сходження. 
Сходження з на 4000м 
розпочалося зі спуску на 
мотузці, потім на нас чекав 
траверс за допомогою перил 
зі сталевого тросу. Як 
перший, схопив трос і вбив 
ноги в сніг. Однак щось пішло 
не так. Ноги почали з’їжджати 
по замерзлому снігу, а трос 
вислизнув з моїх обтяжених 
рук. Через хвилину я вже 
з’їжджав по сніжно-кам’яному 
схилу вниз. За кілька секунд 
набрав швидкості, і не 
зважаючи на те, що я 
пробував схопитися всього 
що вдавалося, потік почав 
обертати мене на бік. 

 
 
 
Петро, директор з продажу 
Постійно вчусь бути 
чуттєвим, адже для чоловіків 
це відчуття не дуже 
природнє. Завжди думав, що 
люди можуть досягти того 
що маю я, вистачить тільки 
захотіти. Коли мене хтось 
просив про допомогу чи коли 
помічав проблеми – не знав 
що робити.  
Питав себе: Чому людина 
сама собі не дає ради ? В 
результаті я нічого не 
робив. Я втікав.  
Перелом настав тоді,коли я 
стикнувся з дуже важкою 
ситуацією близької людини. 
Пам’ятаю цю зустріч . Не 
знав, що зробити. Довго 
шукав в голові вирішень. Аж 
в певний момент я просто 
став слухом. Питав, щоб 
підтримувати розмову, але 
переважно слухав. Завдяки 
цьому дуже багато почув і 
пізнав важливу мені людину 
наново. 

 
 
 
 

Це був перелом в моїй 
дорозі до чуттєвості.  
Зрозумів, що чуттєвість не є 
моїм бажанням допомогти . 
Чуттєвість з’являється тоді, 
коли я починаю слухати, з 
чим бореться інша сторона. 
Коли перестаю порівнювати.  

 
 
 
 
 
 
Один же з книжників, що чув їхню 
суперечку, а й бачив, як він їм 
добре відповів, підійшов і спитав  
його : “Яка перша з усіх 
заповідей?” Ісус відповів :”Перша- 
Слухай Ізраїлю!.. 
Мк12 28:29 
 
Ісусе, Тебе не вислухали, лиш 
засудили . Не хотіли пізнати , а 
тільки осудити . Ти не зробив 
нічого злого , просто був іншим , не 
таким яким хотіли Тебе бачити . 
Ісусе, навчи мене відкритості! 
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ІСУСА 
ЗНІМАЮТЬ  

З ХРЕСТА 
 
 
 
 

Для бабусі небо - це не зелені 
пасовища, а переконання, що 
зустріне своїх близьких і знову 
буде насолоджуватись 
стосунками з ними. 

 
Михайло, програміст  
Моя бабуся народилася 17 грудня 
1917 року, в грудні минулого року 
святкувала 100 ювілей. Так, бабця 
має 100 років і продовжує тішитися  
в міру міцним здоров’ям. Для 
більшості людей 100 років це 
лише число. 

 
 
Для мене це щось 
надзвичайне – моя бабуся 
народилася через 2 місяці 
після жовтневої революції, 
мала неповних 22 роки як 
почалася Друга світова війна,  
а в 1989 р. була вже 72-
річною пенсіонеркою. Бабця 
любить коралі, найбільше такі 
великі червоні. Практично 
ціле своє життя провела в 
селі, займаючись разом 
дідусем сільським 
господарством. Оточена 
близькою родиною, друзями, 
знайомими, жила в малій 
спільноті. Через рік після 
смерті діда, з яким прожила 
50 років, переїхала до моїх 
батьків. Останні 15 років 
бабця часто повторювала, що 
хоче померти. Повторювала 
це мало не щодня, також 
тоді, коли молилася. А 
молилася часто і голосно. 
Спочатку це було для нас 
дивним, незрозумілим. 

 
 
 
Ми казали: «Бабцю, не кажи 
так. Не можеш так казати, 
тому що ти є здорова і маєш 
все». Ми не розуміли її. 
 
Минали роки. Ми змирилися з  
її розмовами про смерть. 
Вона своє, а ми своє. Одного 
разу, на одній формаційній 
зустрічі хтось запитав отця 
«чим є пекло?» Я мав 
враження, що той священик в 
одну мить перевернув все 
наш уявлення. Відповів, що 
пекло це брак стосунків. До 
цього часу роздумую, що це є 
браком можливості будувати 
стосунки, невміння їх 
розпочинати чи розвивати. 
Так чи інакше, але як 
результат є суцільна духовна 
пустота. Самотність, яку 
навіть не можемо собі 
уявити. Це не тільки брак 
стосунків з іншою людиною, 
але передовсім брак 
стосунків з Богом. 

 
 
 
 
Ця концепція дуже 
відрізняється від навіяного 
уявлення темної прірви, де 
багато вогню, крові і 
фізичного болю. 
 
Дуже довго над тим 
роздумував. Справжній 
перелом настав через кілька 
тижнів. Я поїхав відвідати 
батьків і бабцю. Коли вона 
почала промовляти своє «хочу 
померти», я раптово зрозумів 
сенс того, про що говорив 
отець і бабця. Зрозумів, що 
багатьох бабиних близьких 
вже нема в живих. Відійшов її 
чоловік, донька, брати, сестри, 
друзі. Відійшли вже давно, а 
вона так і не збудувала більше 
таких стосунків. 
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І через це дуже тужить. Через 
втрачені стосунки її життя почало 
нагадувати пекло. Незважаючи на 
те, що вона оточена підтримкою 
родини почувається самотньо. 
Часто згадує, що мала добре, хоч 
часом важке життя. Ніколи не 
нарікала. 
 
Для неї небо - це не зелені 
пасовища, а переконання, що 
зустріне своїх близьких і знову 
буде тішитись тим стосунків з 
ними. Часто говорить про те, що 
близькі звідти чекають на неї. 
 
Тепер, коли бабця починає 
повторювати свій мотив, я кажу: 
«Знаю бабусю, знаю, що хочеш 
померти, але знаю також, що Бог 
вирішить, коли відійдеш». Можливо 
повинен сказати інакше: «Знаю 
бабусю, що Бог вирішить коли 
повернешся до своїх близьких. Коли 
знову зустрінешся з ними.» 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ісусе, Ти занурився в пустоту.  
Мабуть не було в ній нічого, крім 
прагнень. Читаємо: Його Бог 
воскресив порвавши пута смерті 
(Дії. 2:24). А за мить: Скажіть його  
учням, що воскрес із мертвих. 
(Мт.28:7) Зачекайте... Ісусе, Тебе 
воскресили чи Ти воскрес?  
А може одне і друге. Твоя любов 
до Отця і Отця до Тебе 
спрацювала як магніт. Притягання 
було двостороннє. Власне таким і 
є воскресіння. Воно народжується 
з міцності стосунків. Ісусе, 
допоможи мені будувати сильні і 
правдиві стосунки. 
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ІСУСА 
ВКЛАДАЮТЬ  

ДО ГРОБУ 
 
 

Зауважив, що коли з кимось 
розмовляю, маю схильність до 
підтакування, підкидання своїх 
роздумів, коментування. Маю 
враження, що тоді не 
зосереджуюся на тому, що 
говорить інша людина, щоб її 
зрозуміти. 

 
Павло, підприємець  
Вже довгий час працюю над тим, 
аби збудувати в собі «тиху 
гавань». Навчитись тиші на 
молитві, тиші, коли хтось говорить. 

 
 
 
Тиші, коли не потрібно нічого 
казати, бо вистачає просто 
бути.  
Зауважив, що коли з кимось 
розмовляю, маю схильність 
до підтакування, підкидання 
своїх роздумів, 
коментування. Тоді не 
зосереджуюся на тому, що 
говорить інша людина, і не 
намагаюсь зрозуміти.  
Колись пережив смерть моєї 
хресної мами. Тяжка 
онкологія, багато місяців в 
лікарні. Згодом вдома. Я тоді 
був підлітком. Душе важко це 
пережив. Не міг зрозуміти 
хвороби. Не знав як 
поводитися. Але хотів бути 
біля неї. Те, що не знав, що 
казати, дозволило мені стати 
слухачем. Пам’ятаю розмови 
про сенс, про біль, про 
приготування до відходу, про 
страх. Слухав більше. Був 
присутній. Це було для мене 
важливо, і пам’ятаю це досі. 

 
 

 
Нещодавно мій друг 
запропонував піти на 
Екстримальну хресну дорогу.  
Його син народився з 
невиліковною хворобою. Я 
сам є батьком, і не можу собі 
уявити що він переживав. Не  
знав, що сказати. 
Перекинулися лише кількома 
словами перед і по 
проходженні траси. Протягом  
цілої дороги роздумував над 
тим, що маю сказати. Пустка і  
тиша. Важливо, що не 
залишив друга самого. Що ми  
були разом.

 Ісусе, Ти, котрий спочиваєш в тиші 
гробу. Ісусе, Ти, котрий вслухаєшся  
в біль цілого світу. Ісусе, Ти, котрий 
відкриваєш гроби і звільняєш 
померлих від безвиході та безнадії. 
Ісусе, новий початку нашого життя. 
Ісусе, приклади своє вухо до мого 
серця. 



ДЕНЬ ПІСЛЯ ЕХД 
 
 
 

ВОСКРЕСІНЯ 
 
 
 
 
 
 
Коли відпочинеш і відіспишся 
ЕХД, повернися думками до того, 
що відкрив. Подумай також, що 
можеш і хочеш змінити в своєму 
житті. Відважся на складання 
плану розвитку. 

 
Кс. Яцек Вйосна, ідейний 
засновник ЕХД 

 
Кожного дня хочу жити краще, 
хочу зробити малий прогрес в 
покращенні якості мого життя. 
Не хочу жити згідно схеми і 
стереотипів. 

 
Петро, лідер Партії 
чоловічої реальності 

 

 
Під час останніх канікул в колі 
знайомих розмовляли про 
управління грошима. 
Виявилося, що ніколи не 
обдумував цього і відчув, що 
маю щось з тим зробити. Я 
присвятив кілька місяців на 
поглиблення знань про 
домашні фінанси. Перечитав 
всі можливі блоги, протестував 
фінансові програмки. Слухав 
подкасти (аудіоролики), склав 
список літератури для 
прочитання. Упорядкував 
банківські рахунки, дзвонив до 
знайомих, які є фахівцями у цій 
сфері. Зробив великий крок 
вперед. Створив професійний 
домашній бюджет. Маємо з 
дружиною фінансові цілі, 
кожен індивідуально, і 
родинно, короткотермінові і 
далекоглядні. Зараз записуюся 
на курси інвестування. Через 
кілька місяців буду знати ще 
більше. 

 
 
 
Подібно з вихованням дітей.  
З самого початку ми з 
дружиною хотіли брати 
участь у Службі Божій разом 
з нашими дітьми. Маємо 
малих дітей: 3.5 і 2 роки. 
Важко їм спокійно витримати 
цілу Службу і поважаємо це. 
Протягом 3 років ми з 
дружиною шукали 
оптимальний варіант, щоб 
молитися разом. 
 
Випробували кілька десятків 
способів: ходили зранку, в обід 
і ввечері. Давали дітям їсти на 
Служби, брали зі собою мішок 
іграшок, ходили по храмі. 
Сиділи перед самим вівтарем і 
на хорах, сиділи в лавках без 
можливості легкого виходу, 
були ззовні храму. 
Заспокоюючи дітей йдучи на 
далеку дистанцію перед 
Службою. Пояснювали їм, що 
відбувається в кожному етапі 
Літургії. 

 
 
 
 
Постійно вчимося і постійно 
вчимо наших дітей. Мабуть за 
якийсь час знов відкриємо нові 
можливості буття разом на 
Літургії. Ми прагнемо, щоб віра 
надихала наших дітей. Маємо 
такий стиль життя – шукаємо 
правду. Працюємо над 
покращенням рівня якості 
нашого життя. Розуміємо, що 
говорив Ісус: нам потрібно 
знову народитися. Ми це 
практикуємо.  

 
 
 
 
 
Ісусе, Ти є Дорога, Правда і 
Життя. Я є тут, бо хочу і прагну 
гарного життя. Допоможи мені 
замінити ЕКСТРИМАЛЬНУ 
ХРЕСНУ ДОРОГУ на дорогу 
гарного життя. Я є тут, бо 
прагну гарного життя. 



ЗАКІНЧЕННЯ 
 
 
 
 
 
 
З кожним роком ЕКСТРИМАЛЬНА 
ХРЕСНА ДОРОГА стає тим, чим 
повинна бути. Подорожжю, 
своєрідним містком в нове життя. 
Зусилля, втома і перешкоди є лише 
знаряддям, котрі мають допомогти в 
переміні. В знайденні нового 
простору в житті. Нових ідей на 
життя. Пам’ятай! Це твоє життя. 
Ніхто за тебе не проживе твого 
життя. Вибери прекрасне життя. 
 
Кс. Яцик Віосна Стричек, автор ідеї 
ЕХД  

 
 
 
 
 
EDK – це дорога переломлення . 
Допомагає знайти нове, краще 
життя. 
 
Кс.Яцик ВЙОСНА Стричек – є 
засновником «Шляхетної пачки», 
EХД i WIO. 
 
WSPÓLNOTA INDYWIDUALNOŚCI  
OTWARTYCH (WIO) це 
середовище, в якому повстала 
Шляхетна Пачка I EХД. 
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